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zpráv
z Jednadvacítky

11. Zlínská zoologická zahrada otevřela 
expozici „Jaguar Trek“ – prostor pro 
jaguáry o rozloze přes 2 000 m2 s roz-
lehlým venkovním výběhem, s proskleným 
bazénem a s vnitřními ubikacemi. Jde 
o největší expozici svého druhu v Evropě.

1. Naplno začala plavební sezóna na 
Baťově kanálu. Byl slavnostně odemčen 
1. května v přístavišti ve Spytihněvi, kde 
je i nová vyhlídková terasa. „Celý systém 
Baťova kanálu je fenoménem Zlínského 
kraje. Některé země mají moře, ale my 
máme Baťův kanál!“ vystihl unikátnost 
této vodní cesty hejtman Radim Holiš. 
Více na: www.batacanal.cz. Foto na str. 1 
Otakar Hofr.

20. Zlínský kraj chce zvýšit svou energe-
tickou soběstačnost, proto už nyní dis-
ponuje fotovoltaickými panely na výrobu 
elektřiny na střechách Uherskohradišťské 
nemocnice a na depozitáři muzea v Otro-
kovicích. Ve výstavbě jsou další. Stávající 
panely na krajských objektech vyrobí 
ročně přes 500 MWh elektrické energie.

10. Zlínský kraj vyhlašuje záměry 
pronájmu nebytových prostor v budově 
č. 22 v ulici J. A. Bati ve Zlíně. Jedná se 
o nebytové prostory – kanceláře o rozloze 
od 17 m2 do 50 m2. Podrobné informace 
poskytne Kateřina Mudříková, telefon: 
577 043 246.

21. Od příštího čísla vyjde Magazín 21 
v nové grafické podobě. Současnou 
barevnost vystřídá žluto-černá, jiné 
bude také písmo i další prvky vycházející 
z nové krajské vizuální identity, která 
se v současné době zavádí. Čtenáři se 
mohou těšit na své oblíbené rubriky a na 
pravidelné informace ze Zlínského kraje.
 Autor: Helena Mráčková

4. Tradiční Lovecké slavnosti proběhnou 
v sobotu 11. června na zámku Lešná 
u Valašského Meziříčí. Na příchozí čekají 
oblíbené ukázky sokolnictví, kynologie 
či loveckých trofejí. K zámku, o který se 
stará Muzeum regionu Valašsko, patří 
také přilehlý anglický park se spoustou 
vzácných exotických dřevin.

15. Radní Jiří Jaroš představil chytré pro-
jekty na konferenci Smart Region Tour, 
která se konala na Univerzitě Tomáše 
Bati ve Zlíně. Tématem bylo například 
zjednodušení komunikace mezi krajským 
úřadem a občany elektronickou formou, 
rozvoj optických sítí v obcích i rozvoj 
technologie blockchain.

3. Kvůli personální situaci v nemocnicích 
chce Zlínský kraj posílit systém zdravot-
nických vyšších odborných škol. Dosud 
fungují při zdravotnických školách ve Zlí-
ně a ve Vsetíně, nově se připravuje jejich 
akreditace a otevření také v Uherském 
Hradišti a v Kroměříži, a to od školního 
roku 2023/2024. 

2. Zdravotnická záchranná služba Zlín-
ského kraje obdržela za minulý rok 58 
pochval, což je nejvíc za dobu její existen-
ce. Záchranáři vloni ošetřili více než  
55 tisíc pacientů, nejvíc na Zlínsku, nejmé-
ně na Vsetínsku. Čas dojezdu od zazvoně-
ní telefonu po příjezd na místo události je 
průměrně 13 minut.

18. Destinační společnost Valašsko 
přichází s inspirací, jak si s dětmi užít 
víkendy nebo prázdniny. Připravila akci 
MALÍ VÝLETNÍCI, která představuje mnoho 
zajímavých míst, naučných stezek a tras 
vhodných i pro kočárky.  
Více na: visit-valassko.cz/mali-vyletnici.

12. V Otrokovicích zahájili rekonstrukci 
dopravního terminálu na Baťově. Má být 
hotova letos v září. Kromě nových ko-
munikací i zastávek a navýšení kapacity 
parkovacích míst bude nově vybudován 
také objekt veřejného sociálního zařízení 
a zázemí pro řidiče. 

6. V Kroměříži–Kotojedech se 11. června 
uskuteční Zemědělská výstava, která 
ukáže chovatelské přehlídky skotu, prasat 
a koní. Vystoupí řada hudebních souborů 
a odpolední program nabídne ukázky 
práce s koňmi i agility. Akci podporuje 
Zlínský kraj.

9. Zlínský kraj začne 14. června přijímat 
žádosti o dotace v dalším kole programu 
na výměnu kotlů. Určen je pro domácnos-
ti s nízkým příjmem. Formuláře žádostí 
bude možné podávat do 31. srpna. Více 
na webu www.kr-zlinsky.cz.

14. Město Uherský Ostroh se opět 
zapojilo do motivačního programu Třetí 
za polovic, sedmá zdarma. Jde o soutěžní 
hru spojenou se zlevněnými a volný-
mi vstupy do vybraných památek. Ve 
Zlínském kraji je do programu začleněn 
i zámek v Holešově, arcibiskupský zámek 
v Kroměříži a skanzen v Rymicích.

19. Krajská hospodářská komora Zlín-
ského kraje uspořádala pro studentky 
gymnázií ze Vsetína a Otrokovic setkání 
s úspěšnými ženami, které se prosadily 
v technických a přírodovědných oborech. 
Akce nazvaná Girls Day nabídla den 
nabitý informacemi i ukázkami práce ve 
vědeckých laboratořích.

13. Olomoucký arcibiskup a metropolita 
moravský Mons. Jan Graubner, který třicet 
let řídil olomouckou arcidiecézi, usedne 
2. července na svatovojtěšský arcibis-
kupský stolec v Praze. Papež František 
ho 13. května jmenoval arcibiskupem 
pražským a primasem českým.

17. Kroměřížská radnice spolu s žáky 
základních škol a studenty gymnázia 
letos na území města vysadila či ještě 
vysadí přes 2 300 stromů a stovky keřů. 
Nová zeleň se objeví na rušných místech, 
jako je třeba Velké náměstí, ale také na 
vrcholu kopce Barbořina, kde vznikla 
Naučná stezka veverky Čiperky.

8. Na krajském úřadu pracují noví ve-
doucí odborů: v čele Kanceláře hejtmana 
stojí Jaroslava Sílešová, která nahradila 
Jitku Hlavačkovou. Ta se stala ředitelkou 
úřadu po Milanu Štáblovi, který odešel na 
Ministerstvo školství. Nového vedoucího 
– Tomáše Bernatíka – má od 1. června 
také Odbor sociálních věcí. 

5. Po dvouletém odkládání kvůli covidu 
se od 30. června do 4. července v Hluku 
uskuteční Dolňácké slavnosti písní  
a tanců s tradiční jízdou králů. Po květ-
nové jízdě králů ve Vlčnově se milovníci 
folklóru ve Zlínském kraji mohou těšit 
ještě na kunovickou jízdu králů, která se 
bude konat na začátku srpna.

7. Klub Hanzelky a Zikmunda ve spolu-
práci s Muzeem jihovýchodní Moravy ve 
Zlíně a Filharmonií Bohuslava Martinů 
uspořádaly 22. dubna celodenní program 
při příležitosti připomenutí nedožitých 
100. narozenin Jiřího Hanzelky, loňského 
úmrtí Miroslava Zikmunda a 75. výročí 
startu první cesty H+Z. Přijel i ministr 
kultury Martin Baxa.

16. Podle údajů ČSÚ za 1. čtvrtletí letoš-
ního roku si Zlínský kraj vedl dobře co 
do počtu hostů a přenocování v hromad-
ných ubytovacích zařízeních. Svou zimní 
dovolenou zde mezi lednem a březnem 
prožilo 114 835 návštěvníků, kteří tady 
v průměru strávili 3 noci, což je podobné 
jako před covidem.

Krátce z regionu21

Zlínský kraj - 
oficiální stránka

www.kr-zlinsky.cz@zlinsky_kraj_official @zlinskykraj
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21Rozhovor s radním Zlínského kraje

Zlínský kraj vlastní rozsáhlý majetek, o který je nutno se dobře starat a zvelebovat jej. Oblast investic má v Radě 
Zlínského kraje na starost radní Zbyněk Fojtíček. V rozhovoru pro Magazín 21 jsme se ho mimo jiné zeptali, jaké 
nejvýznamnější investiční akce aktuálně realizuje a plánuje Zlínský kraj, či jak se v investiční činnosti kraje projevuje 
současná nelehká globální ekonomická situace.

Pane radní, prožíváme nelehké časy.  
Inflace rekordně roste, prakticky všechno 
se zdražuje, nižší je i výběr daní do veřej-
ných rozpočtů. Nepromítne se to negativ-
ně na výši investic do krajského majetku? 
Nebude kraj nucen na investicích šetřit?
Šetřit v době krize zrovna na investicích 
určitě není správná cesta, zvláště pokud je 
zaručena jejich návratnost. V souvislosti 
s neustále rostoucími cenami energií mám 
konkrétně na mysli například projekty na 
snížení energetické náročnosti budov. Navíc 
se nedá předpokládat, že by ceny stavebních 
prací v budoucnu klesly, naopak spíše dále 
porostou. Proto nemá smysl investice odklá-
dat nebo s nimi otálet. Do krajského majet-
ku zkrátka investovat musíme, a to i proto, 
že je dlouhodobě podfinancovaný. V letošním 
krajském rozpočtu máme na investice připra-
venu téměř 1 miliardu korun. Jde o jedno-
značně nejvyšší částku v posledních letech. 
Pro srovnání: je to téměř dvojnásobná suma 
oproti tomu, kolik předchozí vedení kraje na 
investice vyčlenilo v roce 2018.

Vzhledem k raketově rostoucím cenám 
stavebního materiálu mají některé stavební 
firmy problém s dodržením termínu i ceny 
zakázek. Čelil nějaké takové situaci z pozice 
zadavatele Zlínský kraj?
Nedodržení termínu zakázky jsme naštěstí, až 
na jednu výjimku, nemuseli řešit. Co se týká 
dodržení smluvní ceny, máme u každé zakáz-
ky určitou rezervu v rámci její předpokládané 
ceny. Pokud už je však z objektivních příčin 
nutno přistoupit k navýšení ceny zakázky 
formou dodatku ke smlouvě, řeší to v rámci 
svých zákonných možnosti Rada Zlínského 
kraje. Dnešní doba je opravdu velmi nejistá, 
a proto, abychom předešli tomu, že se nám 
firmy nebudou hlásit do výběrových řízení 
nebo budou odstupovat od uzavřených smluv, 
bude od 1. června součástí každé smlouvy 
s dodavatelem inflační doložka. Ta umožní 
navýšení ceny zakázky v souladu s aktuální 
inflací.

Začátkem května podepsalo vedení Krajské 
nemocnice Tomáše Bati smlouvu na dodání 
projektové dokumentace pro výstavbu no-
vého Centrálního pavilonu. Jak to vypadá 
s investičními akcemi v ostatních nemocni-
cích vlastněných krajem?
Ještě letos by měla být dokončena rekonstruk-
ce objektu 14 v Uherskohradišťské nemocnici 
za bezmála 300 milionů korun, kde budou 
sídlit plicní, radiodiagnostické, neurologické 
a onkologické oddělení. V budově budou 

provedeny kompletní nové dispozice vnitřních 
prostor, opravena bude střecha a na ní instalo-
vána fotovoltaická elektrárna. Ve Vsetínské ne-
mocnici v tomto roce začnou opravy objektu 
K, kam se z nevyhovujících prostor přestěhuje 
pracoviště hemodialýzy a další provozy, včetně 
nového zázemí pro studenty Střední zdravot-
nické školy. Náklady na tuto akci jsou vyčísleny 
na 161 milionů korun. Největší plánovanou 
investicí Kroměřížské nemocnice, s předpo-
kládaným zahájením v lednu 2024, je severní 
přístavba východního křídla budovy A za více 
než 200 milionů, kde by měl mimo jiné vznik-
nout nový centrální příjem pacientů.

Zůstaňme ve zdravotnictví, v lednu začala 
stavba moderní výjezdové základny zdra-
votnických záchranářů v Otrokovicích. Čím 
bude výjimečná?
Tato základna není koncipována jen jako 
adekvátní náhrada za stávající nevyhovující 
výjezdové stanoviště záchranářů v Otrokovi-
cích, ale s ohledem na své strategické umístění 
se stane také centrem pro materiální zajištění 
mimořádných událostí a hromadných neštěstí. 
Disponovat bude zázemím až pro 20 vozidel 
a 70 zaměstnanců. Záchranářům by měla začít 
sloužit už za rok a půl.

Jak je to s plánovanými projekty v sociální 
oblasti?
Největší plánovanou akcí je výstavba Domova 
pro seniory Liptál. Půjde o novostavbu se za-
členěním dvou objektů dříve využívaných jako 
škola, které projdou rekonstrukcí. Realizována 
by měla být v duchu komunitního bydlení. Vý-
hodou tohoto řešení je mimo jiné to, že v blíz-
kosti této lokality se nachází Dětský domov 
Liptál, což umožní spolupráci a sdílení služeb 
obou těchto organizací. Celkové náklady včet-
ně všech souvisejících prací se předpokládají 

ve výši 300 milionů korun. Nezapomínáme 
však ani na menší potřebné akce. V dohledné 
době bude například dokončeno Chráněné 
bydlení v Bystřici pod Hostýnem v Nádražní 
ulici, kde svůj nový domov najde 8 klientů, 
protipožární opatření v Domově pro seniory 
Lukov nebo rekonstrukce výtahů v Domově 
pro seniory Buchlovice.

Zlínský kraj je zřizovatelem téměř stovky 
škol a školských zařízení. Přibližte prosím 
některé investiční akce, které kraj ve školách 
realizuje nebo plánuje.
Aktuálně probíhá například oprava fasády 
a střechy v budově Gymnázia Uherské Hradiš-
tě nebo rekonstrukce střechy objektu Odbor-
ného učiliště a Základní školy Holešov. Příští 
rok bychom chtěli otevřít modernizované 
učebny na Střední průmyslové škole stroj-
nické Vsetín a na Střední zdravotnické škole 
Kroměříž. V nejbližších letech se počítá také 
s komplexní modernizací laboratoří a učeben 
na Gymnáziu Zlín Lesní čtvrť. Týkat se bude 
laboratoří fyziky a biologie včetně experimen-
tálního skleníku, multimediálních učeben pro 
výuku informatiky, programování a robotiky 
i jazykových učeben. Důraz zde bude kladen 
na zavedení moderních a funkčních techno-
logií.

Máte nějaký osobní cíl, kterého byste chtěl 
z pozice krajského radního zodpovědného 
za investice dosáhnout?
Mojí ambicí je, aby se na krajském úřadě 
podařilo zjednodušit a urychlit proces přípravy 
investičních akcí. Tak, jak je zde historicky 
nastaven, je velmi zdlouhavý a nepružný. 
Chystáme proto úpravu vnitřních směrnic, 
která by to měla změnit.

 Autor: Jan Vandík

Šetřit na krajském majetku ani v době krize nechceme
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Aktuálně ze Zlínského kraje21

Zastupitelé se zabývali uprchlíky i financováním kraje 
Celkem 42 bodů plus „Různé“ projednalo Zastupitelstvo Zlínského kraje na svém zasedání, které se konalo 2. května.

Kraj pomáhá Ukrajincům, odmítá však 
veřejnou dopravu zdarma
V úvodu hejtman Radim Holiš, který za-
stupitelstvo svolává, informoval své kolegy 
o situaci s ukrajinskými uprchlíky v regionu. 
„V Krajském akčním centru pomoci Ukra-
jině bylo od 3. března, kdy centrum začalo 
pracovat, do 2. května registrováno 9 288 
osob a za stejnou dobu bylo ve Zlínském kraji 
ubytováno 832 lidí. Bylo uzavřeno 121 smluv 
s ubytovateli, avšak na konci května budou 
některé smlouvy ukončeny, protože provo-
zovatelé ubytovacích kapacit potřebují volná 
místa vzhledem k zahájení turistické sezony,“ 
řekl hejtman Radim Holiš a pokračoval: 
„Jako kraj jsme zareagovali velmi vstřícně 
a obrovské poděkování patří starostům měst 
a obcí, kteří v území vydatně pomáhali řešit 
uprchlickou krizi. Přílivová vlna klesá. Co se 
týká finančních dopadů, provoz centra po-
moci Ukrajině stojí Zlínský kraj měsíčně při-
bližně 440 tisíc korun a zatím jsme nedostali 
žádnou pomoc od státu, ale předpokládáme, 
že diskuse o náhradách přijde v nejbližších 
týdnech.“
Ze strany opozičního zastupitele Rudolfa 
Seiferta zazněl návrh, aby uprchlíkům byla 
zajištěna veřejná doprava zdarma. Avšak 
radní kraje, kteří na zastupitelstvu vystoupili, 
tuto možnost nepodporují. „Je důležité lidem 
z Ukrajiny poskytnout základní potřeby 
a pomoci jim, aby se co nejdříve adaptovali 
a začlenili do běžného života. Ve Zlíně ve 
23. budově, kde sídlí Krajská hospodářská 
komora, vzniklo kontaktní místo pro středně 
a vysoce kvalifikované zaměstnance z Ukraji-
ny,“ konstatoval náměstek hejtmana Lubomír 
Traub zodpovědný za strategický rozvoj. Ob-
čané Ukrajiny mohou využít také platformy 
LetJob, aplikace, která shromažďuje nabídky 
práce z různých oborů a je dostupná přímo 
v ukrajinštině.
Náměstek pro dopravu Radek Doležel 
zastupitelům potvrdil, že se kraj otázkou 
veřejné dopravy zdarma pro Ukrajince 
zabýval. „V době, kdy musíme zdražovat 
jízdné pro seniory a studenty o sto procent, 
to nepovažujeme za vhodné. Nechceme 
eskalovat napětí mezi našimi občany a lidmi 
z Ukrajiny,“ řekl Radek Doležel s tím, že pro-
vést ve veřejné dopravě tuto změnu by bylo 
technicky i časově velmi náročné.
Jak dále zaznělo, ukrajinští občané se postup-
ně uplatňují v krajských nemocnicích. „Zatím 
jde spíše o jednotlivé případy, protože ve 
zdravotnictví platí přísná pravidla: uchazeči 
musí být očkovaní a musí doložit odborné 
certifikáty. Momentálně pracují hlavně v ne-
lékařských profesích,“ informovala náměst-
kyně pro zdravotnictví Olga Sehnalová.

Podpora životního prostředí
Zastupitelé podpořili záměry na zlepšení vodo-
hospodářské infrastruktury v obcích. „Necelé  
3 miliony korun budou poskytnuty na zpracová-
ní projektů připravovaných staveb v Provodově, 
ve Vysokém Poli, v Drnovicích a v Březnici,“ 
sdělila statutární náměstkyně hejtmana pro 
životní prostředí Hana Ančincová. Orgánům 
Zlínského kraje rovněž předložila návrh na 
poskytnutí dotací na zmírnění následků sucha 
v lesích. Pro 7 žadatelů tak byly schváleny dotace 
v součtu přes 2 miliony korun.

Nový plán rozvoje sociálních služeb
Zastupitelům byl představen střednědobý plán 
rozvoje sociálních služeb na období do roku 
2025, na němž se podíleli zaměstnanci krajské-
ho úřadu, zlínské univerzity, zástupci organizací 
i obcí. Jsou v něm definovány chybějící služby, 
po nichž v regionu vzniká poptávka. Akcentová-
na je nutnost úzké spolupráce kraje s obcemi při 
vytváření optimální sítě služeb i jejich financo-
vání. Opoziční zastupitelé kvitovali, že se kraj 
chová spravedlivě při financování sociálních 
služeb a nezvýhodňuje pouze své organizace.

Finanční injekce na rozvoj území
Členové zastupitelstva odsouhlasili rozpočtové 
opatření týkající se navýšení peněz ve Fondu 
Zlínského kraje o 245 milionů korun. Jsou 
určeny na dotace pro obce s rozšířenou 
působností na rozvojové projekty s potenciálem 
zatraktivnit celé území a eliminovat tak trend 
vylidňování.

Kraj volá po novém RUD
„Zlínský kraj má dlouhodobý problém v podfi-
nancování kvůli nevýhodnému nastavení roz-
počtového určení daní (RUD), jehož prostřed-
nictvím jsou ze státního rozpočtu rozdělovány 
peníze krajům a obcím. V pracovní skupině 
při Asociaci krajů se nám po 16 letech podařilo 
najít shodu v přenastavení RUD, která by mohla 
Zlínskému kraji přinést 1 miliardu korun navíc. 
To by pomohlo kompenzovat jeho ekonomic-

kou situaci. Nyní se jednání o přenastavení RUD 
přesouvá na úroveň hejtmanů a ministra financí. 
I z jiných krajů se ozývá naléhavá nutnost pře-
nastavit RUD, jinak krajům hrozí insolvence,“ 
upozornil náměstek hejtmana pro finance David 
Vychytil. Zároveň informoval své kolegy zastu-
pitele o rozpočtovém opatření, díky kterému se 
do krajské pokladny vrátilo 59 milionů korun 
od státu v souvislosti s následky výbuchů v areá-
lu muničních skladů Vlachovice-Vrbětice. „Kraj 
musel předtím vyčlenit prostředky na výdaje 
spojené s touto událostí, proto peníze, které nám 
teď přišly, se vrátí jednak do krizového řízení, 
dále půjdou na opravy poničených komunikací 
a mostů v okolí Slavičína a také budou směřová-
ny do Zdravotnické záchranné služby Zlínského 
kraje,“ sdělil náměstek David Vychytil.

Dotace napříč oblastmi
Zastupitelstvo schválilo 2,7 milionu korun jako 
příspěvek na nákup 9 dopravních automobilů 
pro jednotky sborů dobrovolných hasičů obcí 
v rámci programu Ministerstva vnitra ČR a dále 
rozdělení 9,8 milionu korun pro 56 obcí formou 
dotací na techniku a věcné prostředky požární 
ochrany. Odhlasovalo také dotace na zvýšení 
bezpečnosti silničního provozu, na podporu 
kulturních akcí, na stavební obnovu památek, na 
přehlídky v zájmovém vzdělávání i projekty na 
podporu mládeže a sportu.

Noví přísedící u Krajského soudu
Zastupitelstvo také zvolilo nové přísedící 
u Krajského soudu v Brně pro pobočku ve Zlíně 
na dobu 4 let. Jsou jimi: Pavel Karhan, RSDr. 
Jaroslav Procházka, Ing. Bronislav Fuksa, Magda 
Krejčí, Mgr. Ivo Lapčík, Ing. Miroslava Motyč-
ková, Ivo Vaicenbacher a Milena Vyroubalová.

Všechna usnesení, která byla přijata podle 
návrhů jednotlivých radních, jsou zveřejněna 
na webu Zlínského kraje a YouTube, kde jsou 
také videozáznamy z jednání zastupitelstva. 
Další zasedání se uskuteční 27. června.

 Autor: Helena Mráčková
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V Luhačovicích se 12. května uskutečnilo setkání krajské rady se starosty obcí ze Zlínského kraje. Starostové, kte-
rých se sešlo 160, se od představitelů kraje dozvěděli novinky z dopravy, sociální oblasti, kultury, školství, odpado-
vého hospodářství nebo energetiky.

„Na tom, že se v našem kraji dobře žije, máte 
velkou zásluhou právě vy, starostky a staros-
tové. Když člověk projíždí městy a obcemi 
v našem kraji, je na první pohled vidět kus 
dobře odvedené práce, na kterou můžete 
být právem hrdí. Já i mí kolegové z Rady 
Zlínského kraje si vaší práce velmi vážíme 
a děkujeme vám za ni,“ řekl v úvodu setkání 
hejtman Radim Holiš.
Hejtman starosty seznámil s personálními 
změnami na krajském úřadě, informoval je 
o novinkách v Krajské nemocnici Tomáše 
Bati a také o dotacích pro třináct obcí s roz-
šířenou působností, přiblížil aktuální situaci 
ohledně pomoci uprchlíkům z Ukrajiny 
a pozval starosty na akce pořádané Zlínským 
krajem. Náměstek hejtmana David Vychytil 
se ve svém příspěvku zabýval pohledem na 
aktuální ekonomickou situaci ve Zlínském 
kraji.

Radní Zuzana Fišerová představila Ná-
rodní plán obnovy pro oblast kultury 
a informovala také o aktuálních kapacitách 
škol a školských zařízení Zlínského kraje 
v souvislosti se vzděláváním dětí z Ukrajiny. 
Radní Jiří Jaroš přiblížil starostům tématiku 
vysokorychlostních sítí v obcích a řeč byla 
také o krajských projektech zaměřených na 
zvýšení kybernetické bezpečnosti a ePortá-

lu Zlínského kraje. Radní Zbyněk Fojtíček 
mluvil o nejvýznamnějších realizovaných 
a připravovaných investičních akcích ve 
Zlínském kraji.
Náměstek hejtmana Radek Doležel pak ve 
své prezentaci mimo jiné hovořil o aktuální 
přípravě a realizaci staveb na krajské silniční 
síti a také o změnách v Integrované dopravě 
Zlínského kraje od 1. července 2022, které 
budou spočívat v úpravě ceníků kilometric-
kého tarifu a zavedení časového jízdného.
Další příspěvky byly věnovány například 
vývoji nakládání s komunálními odpady na 
území Zlínského kraje, informacím ze so-
ciální oblasti, možnostem snížení energetic-
ké náročnosti obcí, kotlíkovým dotacím, Di-
gitální technické mapě nebo projektu Chytrý 
kraj. Na závěr byla starostům představena 
nová vizuální identita Zlínského kraje.
 Autor: Jan Vandík

Krajští radní v Luhačovicích jednali se starosty měst a obcí

Zajistit přístup k internetu domácnostem, 
školám, firmám, veřejné správě a všem 
ostatním i v odlehlejších oblastech. To je 
cílem Zlínského kraje a současně také Mi-
nisterstva průmyslu a obchodu ČR (MPO), 
které vyhlásilo výzvu na podporu zavádění 
vysokorychlostního internetu. Pro podnika-
tele v elektronických komunikacích je na to 
připraveno 2,85 miliardy korun.

Zlínský kraj iniciativu podporuje
Aby se internet mohl zavést i v místech, kde 
je to aktuálně problém, je nutná spolupráce 
mobilních operátorů a představitelů samo-
správ. „Věřím v oboustrannou vstřícnost. 
Výsledkem jednání může být konkrétní zá-
měr či spolupráce, které pomohou zkvalitnit 
internet v domácnostech, ve školách, podni-
kům i veřejné správě,“ uvedl radní Jiří Jaroš, 
který má oblast digitalizace na starosti. 
Dodal také, že už oslovil starosty s prosbou, 
aby aktuálním projektům a zkvalitňování 
internetu věnovali pozornost.
Zlínský kraj, mimo další aktivity v oblasti 
digitalizace, spolupracuje s MPO a jeho pro-
jektem Broadband Competence Office ČR 
(BCO), který má rozvoji sítí elektronických 
komunikací napomoci.

Podrobné informace najdete na webových 
stránkách Ministerstva průmyslu a obchodu 
ČR: www.mpo.cz nebo na www.bconetwork.cz.
 (lič)

Jiří Jaroš: Chceme internet  
i v odlehlých místech 
našeho kraje

Nová interna v Krajské nemocnici T. Bati 
(KNTB) začne dostávat konkrétní obrysy. Nej-
významnější investiční záměr KNTB posled-
ních desetiletí dospěl k zásadnímu kroku. Na 
začátku května podepsalo vedení nemocnice 
smlouvu s dodavatelem projektové a realizační 
dokumentace pro výstavbu nového Centrální-
ho pavilonu. V moderní budově budou sídlit 
interna, urgentní příjem a další pracoviště.
„Dobře víme, v jakém stavu jsou stávající 
budovy a že nemocnice nový objekt akutně 
potřebuje. Věřím, že po dokončení dokumen-
tace začneme obratem stavět,“ uvedl hejtman 
Radim Holiš s tím, že projektová dokumentace 
na novou internu byla hotová už před 12 lety. 
„Chtěli jsme ale moderní objekt, který odpoví-
dá dnešním trendům, a proto jsme se rozhodli 
zadat projekt úplně nový. I kdyby to mělo trvat 
o rok déle. Musíme být zodpovědní,“ doplnil 
hejtman.
Zlínský kraj se bude na financování projektu 
podílet. Na centrální pavilon má kraj připra-
veno 2,3 miliardy korun. „Stojíme nohama 

na zemi a víme, jakou investici si kraj a jeho 
nemocnice může dovolit,“ dodal Radim Holiš.
Po dokončení stavby bude KNTB dispono-
vat novou moderní budovou, která nabídne 
zázemí interně, kardiologii a neurologii, 
urgentnímu příjmu a dalším pracovištím. Sou-
částí budou také lékárna, občerstvení a nový 
heliport na střeše budovy.

„Věřím, že projekční práce a hlavně samotná 
realizace stavby nové budovy budou rychle 
navazovat. Pro KNTB a celý Zlínský kraj jde 
o zcela zásadní a nutnou investici, na kterou 
zdravotníci i pacienti čekají neúměrně dlouho. 
Slíbili jsme, že budeme stavět nové srdce 
Krajské nemocnice Tomáše Bati a za tím cílem 
společně jdeme,“ uvádí náměstkyně Olga Se-
hnalová, zodpovědná za oblast zdravotnictví.
Na vypracování projektové a realizační 
dokumentace se bude podílet sdružení firem: 
DOMY spol. s r.o. a JIKA-CZ s.r.o. Dodavatel 
dokumentace byl vybrán ve veřejné zakázce. 
Částka za přípravu kompletní dokumentace 
překročí stamilionovou hranici. Hotovo by 
mělo být do roku a půl.
 Autor: Soňa Ličková

Blíž nové interně v krajské nemocnici ve 
Zlíně. Začíná se projektovat 

„Dobře víme, v jakém stavu jsou 
stávající budovy a že nemocnice nový 
objekt akutně potřebuje. Věřím, že 
po dokončení dokumentace začneme 
obratem stavět. “ Radim Holiš
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Ve Zlíně byl představitelům Zlínského kraje a sdružení Evropská kulturní stezka sv. Cyrila a Metoděje slavnostně 
předán Certifikát Kulturní stezka Rady Evropy. Hejtman Radim Holiš a náměstek Lubomír Traub ho převzali z ru-
kou ředitele Evropského institutu kulturních stezek v Lucemburku pana Stefana Dominioniho během mezinárodní 
konference pořádané za účasti zástupců Programu Kulturní stezky Rady Evropy, Cyrilometodějské stezky i dalších 
certifikovaných stezek a řady významných hostů.

„Cyrilometodějská stezka jako první v České 
republice získala certifikaci Kulturní stezka 
Rady Evropy. Zapsala se do historie certifiko-
vaných kulturních stezek rovněž jako první se 
zaměřením na slovanské kulturní dědictví. Toto 
jedinečné uznání, srovnatelné svým významem 
se zápisem do UNESCO, je velkou příležitostí 
pro mezinárodní kulturní turismus,“ sdělil Lu-
bomír Traub, náměstek pro strategický rozvoj 
a cestovní ruch a zároveň předseda pořádajícího 
sdružení.
Certifikát byl předtím do Zlínského kraje 
doručen pouze online, a to již v minulém roce, 
ale kvůli Covid-19 nebyly podmínky pro jeho 
důstojné převzetí. Ty nastaly až při mezinárodní 
konferenci ve Zlíně, kde právě před deseti lety 
vznikla myšlenka Cyrilometodějské stezky 
a kde zároveň našlo sídlo sdružení zabývající se 
jejím rozvojem. Toto sdružení založily Zlínský 
kraj a Centrála cestovního ruchu Východní Mo-
ravy v roce 2013. Dnes je reprezentováno více 
než devíti desítkami partnerů napříč střední 
a jihovýchodní Evropou. Svými aktivitami pod-
poruje živý cyrilometodějský odkaz a hodnoty 
založené na respektování a dialogu mezi lidmi 
rozličných kultur a vyznání. (red)

Certifikát potvrzující význam Cyrilometodějské stezky byl předán 
zástupcům kraje 

Zleva:  P. Macura (Arcibiskupství olomoucké), V. Kolaja – velvyslanec při Svatém stolci, náměstek  
L. Traub, hejtman R. Holiš, I. Kocian (Ministerstvo kultury) a S. Dominioni (Evropský institut kulturních stezek)

Názor zastupitele
Bude to střet zájmů, nebo nebude? Zastupi-
telstvo Zlínského kraje projednalo 2. května 
návrh na úpravu rozpočtu kraje prostřed-
nictvím rozpočtového opatření, které řeší 
navýšení výdajů rozpočtu kraje v celkové 
výši 245,1 milionu Kč z důvodu finančního 
zajištění individuálních dotací pro obce 
s rozšířenou působností. Jinak řečeno  
245 milionů, které by se měly rozdělit mezi 
krajské město, okresní města a dalších  
9 větších měst kraje, tzv. obcí s rozšířenou 
působností. S tímto lze souhlasit nebo 
nesouhlasit, já osobně nesouhlasím, ale jde 
o záležitost politickou a většina zastupitel-
stva byla pro. V pořádku. V čem je problém? 
Sedm krajských zastupitelů zastává funkci 
starosty či starostky v některém z měst, které 
by si tyto peníze měly rozdělit. Podle zákona 
o krajích by člen zastupitelstva, u něhož 
skutečnosti nasvědčují, že by jeho podíl na 
projednávání a rozhodování určité záležitos-
ti v orgánech kraje mohl znamenat výhodu 
pro právnickou osobu, kterou zastupuje na 
základě zákona (střet zájmů), je povinen 
sdělit tuto skutečnost před zahájením jed-

nání orgánu kraje, který má danou zále-
žitost projednávat. Při projednávání výše 
uvedeného bodu bylo přítomno šest těchto 
starostů. Pan starosta Stržínek z Valašského 
Meziříčí nebyl přítomen. O potenciálním 
střetu zájmů se však nemluvilo a všech šest 
starostů hlasovalo pro tento návrh. Pan 
starosta Blaha dokonce upozornil, že mu 
nefunguje hlasovací zařízení a že hlasoval 
pro, což bylo zaprotokolováno. Vzhledem 
k tomu, že jde o zkušené starosty a zastu-
pitele, napadá mne jediné možné vysvět-
lení. Těchto šest měst nebude asi o dotaci 
z tohoto programu žádat. Pak by jejich 
starostové střet zájmů nemuseli oznamovat 
a vše by bylo v pořádku. Další možností je, 
že na to, že jsou potenciálně ve střetu zájmů, 
zapomněli. Nechce se mi tomu věřit, ale i to 
je možné. Pak by bylo na místě na příštím 
zastupitelstvu o tomto bodu hlasovat znova 
a na střet zájmů upozornit.

 Mgr. Štěpán Bekárek
 zastupitel KDU-ČSL

Reakce hejtmana
Rád bych reagoval na příspěvek zastupitele Ště-
pána Bekárka a vysvětlil, jak se celá věc má. Dne 
2. 5. zastupitelstvo schválilo přesun 245 100 000 
korun na realizaci mimořádně významných 
rozvojových projektů nadregionálního či re-
gionálního významu. Jednoduše řečeno, shodli 
jsme se na tom, že z krajského rozpočtu vyčle-
níme peníze na individuální dotace pro třináct 
obcí s rozšířenou působností. Konkrétní dotace 
pro jednotlivé obce ale nyní nebyly předmětem 
tohoto usnesení. Vše proběhlo v souladu se 
zákonem a o střet zájmů se nejedná. Poskytnutí 
konkrétní dotace pro konkrétní město, na kon-
krétní účel a uzavření dotační smlouvy bude 
zastupitelstvem vždy řádně projednáno. Tento 
krok nás ale teprve čeká.  
 Ing. Radim Holiš
 zastupitel a hejtman Zlínského kraje

Jednání Zastupitelstva Zlínského kraje coby 
nejvyššího orgánu krajské samosprávy 
může veřejnost sledovat online prostřednic-
tvím krajského webu, kde jsou zveřejněny  
i termíny zasedání.  
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Stavba dálnice D49 z Hulína do Fryštáku zdárně pokračuje
V prosinci loňského roku se naplno rozběhly práce na stavbě prvního úseku dálnice D49 z Hulína do Fryštáku. 
Aktuálně je v místě trasy budoucí dálnice již kompletně shrnuta ornice, vymýceny jsou křoviny a stromy, provádí se 
sanace podloží a tam, kde je to potřeba, se zakládají mosty. Informoval o tom náměstek hejtmana Zlínského kraje 
pro dopravu Radek Doležel.

„Udělali jsme maximum pro to, aby se stavba 
dálnice D49 konečně rozjela, mám proto 
velkou radost, že se to podařilo a první práce 
jsou již hotové. Další dobrou zprávou je, že 
v dubnu soud zamítl žaloby ekologických 
spolků Egeria a Děti Země, které požadovaly 
zrušení stavebního povolení pro první úsek 
dálnice. Stavět se tak může v klidu dál. Věřím, 
že teď už výstavbu této klíčové dopravní stav-
by nikdo a nic nezastaví a zdravý rozum přece 
jen zvítězí. Pokud vše půjde podle plánu, úsek 
Hulín – Fryšták by měl být hotový do konce 

roku 2024,“ uvedl náměstek Radek Doležel.
Výstavba prvního úseku D49 z Hulína do 
Fryštáku v délce 16 kilometrů přijde na téměř 
5,6 miliardy korun bez DPH. Dálnice D49 má 
v budoucnu spojit střední a východní Moravu 
se západním Slovenskem.

Kraj zvažuje podání žaloby 
na aktivisty
Výstavbu dálnice D49 více než 10 let blo-
kovaly ekologické spolky. „Přestože jsme 
jejich zástupce opakovaně vyzvali k hledání 

společných konstruktivních řešení, zůstala 
naše snaha o navázání dialogu nevyslyšena. 
Jednání těchto spolků tedy nelze vnímat 
jinak než jako obstrukci a záměrné zdržová-
ní stavby,“ říká náměstek Doležel. Aktivisté 
svým počínáním způsobili škodu jak státu, 
tak i Zlínskému kraji. „Připravujeme proto 
analýzu týkající se škody způsobené tímto 
jednáním aktivistů a zvažujeme podání žalo-
by o náhradu škody,“ uzavírá náměstek.

 Autor: Jan Vandík

V regionálních vlacích i autobusech se zavádí předplatné jízdné
Od 1. července bude v rámci Integrované dopravy Zlínského kraje možné pořídit si pro cestování po kraji předplat-
nou jízdenku. V první fázi bude v nabídce předplatné na 30 nebo 7 dnů, později se počítá s rozšířením nabídky.

„Zavedení předplatných jízdenek předcházelo 
rozdělení kraje na 98 zón. Cestující si tak 
budou pořizovat předplatné jízdenky na 
zóny, kterými se pravidelně pohybují cestou 
třeba do práce nebo do školy. Zde se budou 
moci neomezeně pohybovat jak vlakem, 
tak autobusem,“ říká náměstek hejtmana 
Zlínského kraje pro dopravu Radek Doležel 
a pokračuje: „Každá zóna má stanovenou 
cenu – výsledná cena předplatné jízdenky 
pak bude součtem zakoupených zón.“ U vět-
šiny zón cestující zaplatí 250 korun za  
30 dnů nebo 83 korun za sedmidenní 
jízdenku. Deset zón zahrnujících větší města 
v kraji je dražších. Ceny jsou nastaveny tak, 
aby se třicetidenní jízdné většině cestujících 

vyplatilo už po zhruba 12 dnech, sedmiden-
ní jízdné pak pátý den. Předplatné jízdenky 
budou vázané na krajskou kartu Zetka nebo 
kartu Moravskoslezského kraje ODISka. 
„Apelujeme proto na ty, kteří o předplatném 
jízdném uvažují, aby si kartu pořídili včas. 
Nyní ji dokonce nabízíme za zvýhodněnou 
cenu 99 korun,“ upozorňuje jednatel společ-
nosti Koordinátor veřejné dopravy Zlínské-
ho kraje Martin Štětkář.

Upraveny budou ceny jízdenek
I po zavedení předplatného jízdného zůstane 
možnost cestovat v krajské dopravě na jed-
notlivé jízdenky. „Bohužel musíme reagovat 
na současnou ekonomickou situaci, proto 

od 1. července nastavíme ceny následovně: 
nástupní sazba se zvýší na 11 korun, za ujetý 
kilometr cestující nově zaplatí 1 korunu  
a 35 haléřů,“ uvedl dále Radek Doležel. 
Jízdné se bude zaokrouhlovat dolů na celé 
koruny a k platbě bude jako doposud možné 
využít hotovost, platební karty, mobilní tele-
fon nebo karty Zetka či ODISka, které navíc 
umožňují zvýhodněný přestup mezi spoji, 
kdy cestující platí nástupní sazbu pouze 
v prvním spoji.
Veškeré informace k předplatnému jízd-
nému na linkách IDZK najdou cestující na 
webu www.idzk.cz, v informačních kancelá-
řích dopravců a také na vlakových nádražích 
v regionu. Autor: Jan Malý

Na zámku Wichterle ve Slavičíně uspořádala Energetická agentura Zlínského kraje seminář o uplatnění elektromo-
bilů v běžném provozu. Přijeli zástupci veřejné správy, organizací kraje, měst a obcí. Na místě si mohli řízení auta na 
elektrický pohon prakticky vyzkoušet.

„Ceny za teplo, proud i dopravu dopadají na 
nás všechny. Zvýšení energetické soběstač-
nosti a snížení množství fosilních paliv je 
cesta, kterou chce Zlínský kraj jít. A kdo jiný 
než kraj a jeho organizace by měly jít příkla-
dem. Ve spolupráci s Energetickou agenturou 
chceme pomoci obcím a příspěvkovým 
organizacím získat dotace, které jsou pro tyto 
účely k dispozici,“ uvedl náměstek hejtmana 
pro strategický rozvoj Lubomír Traub.
Pětici elektromobilů budou už brzy v běžném 
provozu používat dvě příspěvkové organi-
zace Zlínského kraje: Sociální služby Vsetín 
a Centrum ÁČKO ve Valašském Meziříčí. 
„Dotace z Programu IROP činí pětade-

vadesát procent. Elektromobilita je pro 
provoz převážně v městském prostředí velmi 
výhodná. Sníží místní emise, uspoří pohonné 
hmoty a také náklady za opravy starých aut,“ 
vyjmenovala výhody Miroslava Knotková, 
ředitelka Energetické agentury Zlínské-
ho kraje. Testovací jízdu absolvovala také 
ředitelka Sociálních služeb Vsetín Michaela 
Pavlůsková s kolegyněmi, aby si na vlastní 
kůži vyzkoušely řízení takového auta ještě 
před tím, než ho začnou používat v praxi. 
„Náš vozový park potřebuje obnovit a díky 
dotaci si tuto investici můžeme dovolit,“ 
vysvětlila ředitelka.
 Autor: Soňa Ličková

Ve Slavičíně se lidé dozvěděli, jak získat dotace na elektromobil

Náměstek Lubomír Traub
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V sídle Zlínského kraje si ve středu 4. května 
převzali ocenění profesionální i dobrovolní 
hasiči. Slavnostní oceňování, které se koná 
každoročně u příležitosti svátku svatého Flo-
riána, patrona všech hasičů, začalo minutou 
ticha za dva zesnulé dobrovolné hasiče. Ti 
zasahovali v loňském roce u výbuchu rodin-
ného domu v Koryčanech na Kroměřížsku.
„Hasiči pro nás všechny často nasazují ži-
voty a já bych si moc přál, aby k podobným 
tragédiím jako v Koryčanech nedocházelo. 
Profesionální a dobrovolní hasiči pomáhají 
tam, kde je zrovna potřeba. Při požárech, 
povodních, úniku nebezpečných látek i při 
autonehodách. Často se taky podílejí na spo-
lečenském životě ve svých obcích a věnují 
se práci s mládeží. Za to všechno si zaslouží 
poděkování a uznání,“ řekl hejtman Radim 
Holiš. V našem kraji slouží 533 příslušníků 
a zaměstnanců Hasičského záchranného 
sboru Zlínského kraje. Ve 381 sborech půso-
bí 22 485 dobrovolných hasičů, z toho 4 953 
do 18 let.
Oceněné pamětními medailemi si nominují 
jednotlivé okresy. Udělení záslužného vyzna-
menání II. stupně navrhuje u dobrovolných 
hasičů Krajský výkonný výbor Sdružení 
hasičů Čech, Moravy a Slezska, u profesio-
nálních je navrhuje Hasičský záchranný sbor 
Zlínského kraje.
 Autor: Adéla Čuříková

Zlínský kraj vyznamenal profesionální i dobrovolné hasiče

Jeden z hasičů oceněných již v roce 2011 hejt-
manem Zlínského kraje Stanislavem Mišákem 
Záslužnou medailí II. stupně, Stanislav Pumpr-
la, získal letos v dubnu Záslužný Řád českého 
hasičstva, což je nejvyšší ocenění výkonného 
výboru Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slez-
ska. Uděluje se za zvláště vynikající zásluhy 
o rozvoj dobrovolného hasičstva a záchranářů 
v České republice či za proslavení vlasti v za-
hraničí. K této významné poctě poblahopřál 
panu Pumprlovi také hejtman Radim Holiš při 

letošním oceňování hasičů Zlínského kraje.
Stanislav Pumprla (nar. 1952) vstoupil do řad 
dobrovolných hasičů v SDH Prusinovice ještě 
na základní škole. Vykonával funkci velitele 
sboru a okrsku a od roku 1983 pracoval jako 
hasič z povolání v Hasičském záchranném 
sboru Zlínského kraje. Během třiceti let prošel 
řadou funkcí. Na republikové úrovni byl pět 
volebních období členem Výkonného výboru 
Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska.
 (hm)

Stanislav Pumprla je nositelem Řádu českého hasičstva

Národní památník na Ploštině se postupně proměňuje 

Všem obětem masakrů, k nimž došlo těsně 
před ukončením II. světové války na východě 
Moravy, se poklonili zástupci Zlínského 

kraje. Hejtman Radim Holiš, náměstek Lubo-
mír Traub i radní Jiří Jaroš uctili památku 
civilistů, kteří byli během dubna a začátku 
května 1945 brutálně vyvražděni v Juřičkově 
mlýně Leskovci, v osadě Ploština, v Prlově 
a v Lačnově – na Vařákových pasekách. Dů-
vodem těchto tragédií byla pomsta nacistů 
za spolupráci místních obyvatel s partyzány. 
Návštěvníci památníku na Ploštině si mohli 
všimnout proměny tohoto pietního místa.
Zlínský kraj ve spolupráci s Muzeem jihový-
chodní Moravy ve Zlíně totiž v současné době 
realizuje obnovu celého areálu na Ploštině. 
Vzniknou zde moderně pojaté expozice 

dokumentující život původních obyvatel osady 
i vývoj až do dnešních dnů, kdy centrálním 
tématem bude Expozice tragédie. Rozsáhlá 
investiční akce překračující 130 milionů korun 
je rozdělena do tří částí, které budou dokon-
čeny ještě letos do zimy. Samotný betonový 
památník vytvořený v roce 1975 podle návrhu 
architekta Šebestiána Zeliny je vyčištěn, byly 
zde provedeny terénní úpravy, opraveny 
pukliny a položena nová dlažba. Celý projekt 
revitalizace pietního místa na Ploštině je z velké 
části (108 milionů korun) hrazen z evropských 
dotací, zbývající finance poskytne Zlínský kraj.

 Autor: Helena Mráčková

Seznam oceněných hasičů
Pamětní medaile – dobrovolní
OSH Kroměříž
Matěj Koutný, Aleš Krejčí, Hana Kutrová, 
Marie Nováková, Jana Olivíková, Milan 
Štefek, Zdeněk Vašíček, Josef Vodehnal, 
Jaroslav Vylíčil
OSH Uherské Hradiště
František Botek, Pavel Dacík, Jiří Kubíček, 
Pavel Lekeš, Milan Matyáš, Marek Miklíček, 
Radek Nedoma, Tomáš Pelka, Miroslav 
Ševčík, Roman Šmít 
OSH Vsetín
Stanislav Daněk, Josef Dorčák, Josef Fiala, 
Josef Janota, Michal Lukáš, Ludmila Muži-
kovská, Vlastimil Sucháček, Jiří Světínský, 
Hana Václavíková

OSH Zlín
Martin Hubáček, Josef Kozubík, Zdeněk 
Kužela, Alois Obadal, Roman Pastorčák, 
Jaroslav Petrovský, Václav Pinďák, Zdeněk 
Šták, Libor Žamboch
Záslužné vyznamenání II. stupně –  
dobrovolní
Vladimír Hanák, Jan Kubíček, Jaroslav 
Stieber
Záslužné vyznamenání II. stupně –  
profesionální
Zdeňka Fojtíková, nprap. Zdeněk Kočíř,  
nprap. Jiří Konopčík, pprap. Břetislav 
Miskovič
In memoriam
Jaroslav Fila, Marek Vrba 
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V polovině května byl v Rymicích slavnostně 
otevřen nově zrekonstruovaný hospodářský 
dvůr. Jeho oprava probíhala v letech 2020 až 
2022 a stála téměř 130 milionů korun. Šlo 
o největší investiční akci v historii Muzea Kro-
měřížska, které je krajskou příspěvkovou orga-
nizací. Většinu nákladů (85 procent) pokryla 
dotace z evropských fondů. V historickém ob-
jektu byla vybudována expozice Od kvásku ke 
klásku, přibližující tradiční technologii výroby 
chleba, a také zázemí pro návštěvníky.
Celý areál Muzea v přírodě v Rymicích tvoří 
unikátní architektonický komplex, který dává 
nahlédnout do způsobu života našich předků 
na vesnici. Jedinečný je v tom, že všech sedm 
objektů lidové architektury stojí in situ, tedy 
na původním místě. Přivezen byl pouze větrný 
mlýn z nedalekých Bořenovic. Rymice se i díky 
velkoryse zvelebenému hospodářskému dvoru 
bezpochyby stávají pozoruhodnou turistic-
kou zastávkou mezi Kroměříží a Holešovem. 
Otevřeno je denně mimo pondělí.

Kromě dokončené rekonstrukce hospodář-
ského dvora chce kraj v Rymicích opravit také 
historickou konírnu, kde by měl vzniknout 
depozitář velkých zemědělských strojů. Zatím 
je schválen projektový rámec a zpracování 
studie proveditelnosti.  

Kraj poskytne investiční příspěvek ve výši  
251 tisíc korun na přípravu akce, jejíž realiza-
ce je podmíněna získáním evropské dotace. 
Celkové náklady jsou vyčísleny na přibližně 
16 milionů korun.
 Autor: Helena Mráčková

Hospodářský dvůr je opraven, další důvod k návštěvě Rymic

Mezi obcemi Lužná a Valašské Příkazy byla 
6. května slavnostně zahájena druhá etapa 
výstavby cyklostezky Bečva – Vlára – Váh. 
Stavbu 11,4 kilometru dlouhého úseku 

připravuje Sdružení obcí Hornolidečska a fi-
nančně ji podpoří také Zlínský kraj. Celkové 
náklady činí 270 milionů korun. Na realizaci 
projektu se už vloni podařilo získat dotaci ze 
Státního fondu dopravní infrastruktury ve 
výši 183,5 milionu korun.
„Do tohoto projektu už bylo vloženo mnoho 
energie, úsilí i financí, a pokud jej nepodpo-
říme, úplně jej zastavíme. Navíc přidělená 
dotace od státu přesahující 180 milion korun 
se už do našeho území nebude opakovat. To 
jsou závažné důvody, kdy kraj musí pomoci 
i nad rámec svého finančního komfortu,“ 
sdělil hejtman Radim Holiš. Druhá etapa 
cyklostezky Bečva – Vlára – Váh naváže na 

první etapu dokončenou v loňském roce, 
která zahrnuje úsek z Lužné do obce Ústí, 
kde se napojuje na cyklostezku Bečva. Cyk-
listé tedy mohou z Ústí pokračovat směrem 
na Vsetín a Valašské Meziříčí nebo na 
druhou stranu směrem na Velké Karlovice. 
Dálková mezinárodní cyklostezka Bečva – 
Vlára – Váh, zkráceně Bevlava, propojí po 
svém dokončení Zlínský kraj se slovenským 
regionem Pováží. Díky mírnému profilu 
trasy si ji užijí nejen aktivní cyklisté, ale i ro-
diny s dětmi či aktivní senioři. V současnosti 
je už v provozu 35 kilometrů.
 Autor: Jan Vandík

Druhá etapa výstavby cyklostezky Bevlava byla zahájena
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Zlinnovation – podpora podnikání a inovací na jednom místě
Zlínský kraj má nejpočetnější a nejrozvinutější strukturu pro budování přívětivého inovačního prostředí v rámci celé-
ho Česka. Ta s sebou nese i širokou škálu služeb pro začínající i etablované podnikatele. Jde třeba o propojení firem 
s výzkumnými institucemi, mezinárodní spolupráci, technologický transfer, expertní poradenské služby či vzdělávání. 
A právě to má na starost partnerská platforma ZLINNOVATION, jejíž je Zlínský kraj součástí.

Web se spoustou možností
Portál www.zlinnovation.cz je inovativní 
komunikační nástroj, který nabízí prezen-
taci všech zapojených institucí inovačního 
ekosystému Zlínského kraje a jejich aktivit 
k podpoře podnikání. Pro návštěvníky je 
tam šest sekcí, které vycházejí z časové osy 
podpory podnikání. Jedná se například 
o Nápad, Výzkum a vývoj, Lidský potenciál 
a další. Kromě představení vlastní činnos-
ti mohou partneři projektu na webových 
stránkách zároveň zveřejňovat novinky, 
nabídky spolupráce nebo tipy na vzdělávací 
akce, které pořádají.
Další výhody popisuje Martina Běťáková, 
RIS3 manažerka z Technologického ino-

vačního centra, které platformu zastřešuje: 
„Hlavním cílem webu je přehledné a jedno-
duché vyhledávání v informacích shromáž-
děných na jednom místě. Zájemce se tak 
ihned dozví, jaké služby jsou k dispozici a na 
koho se konkrétně může obrátit. Platforma 
mu pomůže jak při řešení aktuálních potřeb, 
tak i v budoucnu – vždy už bude vědět, že ve 
Zlínském kraji existuje síť partnerů a služeb 
pro každou fázi rozvoje podnikání, kterou 
může využít.“

Spolupráce partnerů z celého kraje
Na zajištění aktivit této platformy se všechny 
subjekty podílejí na bázi dobrovolnosti. 

Mezi členy patří například Krajská hospo-
dářská komora Zlínského kraje, Czech Ma-
rine Cluster, Industry Servis ZK, Moravský 
letecký klastr, Valašskokloboucké podni-
katelské centrum, Podnikatelský inkubátor 
Panský dvůr Kunovice, Zlínský kreativní 
klastr, ale i Technologická agentura ČR nebo 
Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně. „Platforma 
je však otevřena dalším subjektům, které se 
chtějí stát součástí inovační infrastruktury 
kraje. Sílu vnímáme právě v jednotné spolu-
práci a společné prezentaci, jako i v komu-
nikaci služeb směrem ke klientům,“ dodává 
Martina Běťáková. Kompletní výčet najdete 
na www.zlinnovation.cz.

Partneři o platformě Zlinnovation:
Jitka Alexová,  
manažer Centra kreativních průmyslů 
a podnikání UPPER

„Pro Fakultu multimediálních komunikací a její 
UPPER je důležité být součástí inovačního 
ekosystému Zlínského kraje. Spolupráce 
s aktéry z praxe je pro nás esenciální. Naším 
úkolem je totiž zprostředkovávat užší vazby 
a propojovat tak studenty a absolventy 
kreativních odvětví s lokální podnikatelskou 
i neziskovou sférou. Díky networkingu, pravi-
delnému setkávání a informování členů o dění 
v inovačním prostředí máme včas relevantní 
informace a vzniká tak prostor pro novou 
spolupráci. Web Zlinnovation na jednom místě 
velmi přehledně a systematicky zobrazuje ši-
rokou škálu služeb. Pomocí filtrů se dá snad-
no zorientovat v jejich široké nabídce. Takže 

je-li náš student začínající mladý podnikatel, 
zapálený do svého nového nápadu, velmi 
jednoduše zde vyhledá všechny akce, aktivity 
a kontakty, jež mu mohou pomoci s rozjezdem 
podnikání.“ 

Lenka Kalužová, 
ředitelka regionální kanceláře  
CzechInvest pro Zlínský kraj

„Klienty CzechInvestu jsou nejčastěji startupy, 
malé a střední podniky, investoři a obce. Jim 
všem se ale věnují i další organizace v regi-
onu. Zorientovat se tak ve všech institucích 
a jejich aktivitách směřujících k podpoře 
podnikání je tím pádem mnohdy nadlidský 
úkol. Platforma Zlinnovation toto velmi usnad-
ňuje a cílové skupiny se tak dozvědí o našich 

službách právě v tom čase, kdy je potřebují 
pro rozvoj svého podnikání.“

Lucia Šiřinová,  
Czechitas z.ú.

„Vzájemná komunikace, propojení a spoluprá-
ce nám umožňuje využít synergie platformy 
Zlinnovation a přinášet tak lidem i podnika-
telům ve Zlínském kraji více, než by dokázal 
každý sám. Czechitas nabízí zkušenosti i prak-
tickou nabídku celoživotního vzdělávání v IT 
a digitálních dovednostech se zaměřením na 
méně zastoupené skupiny lidí, a tím přispívá 
k větší diverzitě celého regionu.“

 Autor: Renáta Sikorová
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Zlínský kraj řídí celá řada strategií a koncepcí, které na krajském úřadě připravuje Odbor strategického rozvoje kraje. 
Všechny tyto dokumenty udávají směr, kterým se má celý region ubírat. Jde o širokou škálu vzájemně provázaných témat 
a aktivit, jejichž cílem je vyvážený rozvoj jednotlivých oblastí Zlínského kraje. Je to třeba doprava, cestovní ruch, rozvoj 
venkova, energetika nebo školství. Vedoucím odboru a jeho dvou oddělení je Milan Filip (na fotografii pátý zprava).

Více informací o Odboru strategického rozvoje kraje  
a kontakty na jednotlivé pracovníky najdete na www.kr-zlinsky.cz.

Odbor strategického rozvoje kraje

Čísla, strategie a partnerství
Data, příprava funkčních konceptů a spolu-
práce mezi aktéry v území – to jsou podle 
Davida Marečka, vedoucího oddělení kon-
cepce a analýz, tři stěžejní body strategického 
rozvoje. „Pro politické i manažerské vedení 
kraje je důležité nastavení a sdílení vizí, co 
chceme a jak toho dosáhneme. Právě tvorba 
krajských strategií, založených na datech, 
a jejich vyhodnocování jsou stěžejní úkoly 
našeho oddělení. K tomu je důležité rozvíjet 
a posilovat partnerství mezi krajem, obcemi 
i dalšími subjekty veřejné, ale i podnikatel-
ské a neziskové sféry,“ vysvětluje Mareček. 
O propojování můžeme mluvit třeba v pro-
jektech Krajský akční plán vzdělávání, Smart 
akcelerátor či Regionální stálé konference, na 
jejichž realizaci se toto oddělení podílí.

Zastřešujícím dokumentem pro řízení kraje 
je Strategie rozvoje Zlínského kraje 2030. Ta 
vznikla ve spolupráci odboru s ekonomem 
Petrem Zahradníkem a každé téma zde má 
své místo. „Dokument nastavuje základní 
dlouhodobé směry rozvoje. Očekáváme, že 
z něj budou vycházet i další odbory a tuto 
koncepci budeme dál rozvíjet. U nás na ni 
navazujeme například Regionální inovační 
strategií nebo Strategií rozvoje venkova, které 
vytváříme. Většinu dlouhodobých strategií 
pak doplňujeme jednoletými či dvouletými 
akčními plány, které popisují konkrétní 
aktivity a finance k jejich realizaci,“ dodává 
Mareček. Mezi další koncepční dokumenty 
zpracovávané na odboru patří třeba Koncep-
ce rozvoje cestovního ruchu nebo Strategie 
rozvoje chytrého regionu 2030.

Finance pro rozvoj
Odbor ale řeší i finanční podporu regionál-
ního rozvoje a s tím spojené aktuální dotační 
výzvy, dále cestovní ruch a například i rozvoj 
území pomocí chytrých řešení. O tyto oblasti 
se stará oddělení regionálního rozvoje a ces-
tovního ruchu, jehož vedoucí je Jana Kol-
dová. „Pokud jde o dotace, ty by měly vždy 
vycházet z potřeb území a z rozvojových 
koncepcí. Naše oddělení nastavuje a garantu-
je celý krajský dotační systém. Zároveň u nás 
přímo administrujeme dotační programy 
zaměřené na rozvoj venkova, cestovního 
ruchu, životního prostředí a dopravy, dále 

řadu individuálních dotací a finanční podpo-
ru většiny krajem zakládaných organizací,“ 
popisuje Koldová a doplňuje: „Máme také 
tým sedmi kolegyň, které zajistily výměnu 
neekologických kotlů na pevná paliva v tak-
řka 5 000 domácnostech kraje. Nyní jsou už 
připraveny na administraci nových kotlíko-
vých dotací.“

Krajské organizace a podpora 
jejich činnosti
Velkým tématem je i cestovní ruch a role kra-
je v jeho rozvoji. Zlínský kraj má na starosti 
metodickou, finanční a koncepční podporu 
destinačního managementu, ale řízení je 
víceúrovňové. „Centrála cestovního ruchu 
Východní Moravy je krajem zakládaná orga-
nizace, která koordinuje nabídku cestovního 
ruchu a primárně řídí marketing v našem 
kraji. V území pak existují oblastní desti-
nační společnosti Zlínsko a Luhačovicko, 
Slovácko, Valašsko a Kroměřížsko, na jejichž 
činnost kraj přispívá,“ vysvětluje Koldová.

Podobnou funkci jako Centrála, ale v oblasti 
podpory podnikání a inovací, má Techno-
logické inovační centrum, které kraj založil 
s Univerzitou Tomáše Bati. V oblasti energe-
tiky je to zase krajem založená Energetická 

agentura Zlínského kraje, která zajišťuje 
podpůrnou a konzultační činnost. „Oblastí, 
kterým se náš odbor věnuje, je celá řada, ale 
bez kvalitních a pracovitých lidí by to nešlo 
zvládnout. Chtěl bych proto poděkovat všem 
svým kolegům za jejich odbornou a oběta-
vou práci,“ uzavírá vedoucí odboru Milan 
Filip.

 Autor: Renáta Sikorová
 

Tato rubrika vychází z projektu „Strategické řízení a přívě-
tivý úřad Zlínského kraje“, reg. č. CZ.03.4.74/0.0/0.0/18_0
92/0014595“ financovaného Evropským sociálním fondem 
prostřednictvím Operačního programu Zaměstnanost  
a státním rozpočtem České republiky.

„Musíme vědět, 
co chceme a kam 

směřujeme.“
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Hasiči se opět sešli na Svatém Hostýně

V sobotu 30. 4. 2022 se uskutečnil již XXVII. 
ročník Mezinárodní hasičské pouti na Svatém 
Hostýně. Největší a nejstarší hasičskou pouť 
u nás si nenechalo ujít okolo 2 000 unifor-
movaných hasičů z téměř 140 dobrovolných 
hasičských sborů z Čech, Moravy, Slezska, 
Slovenska a Chorvatska, kteří přivezli na 
85 historických praporů. Dva roky se tato 
slavnostní pouť z důvodu pandemie ne-

mohla uskutečnit. Stalo se tak poprvé od 
založení pouti v roce 1994, že hasiči poslední 
dubnovou sobotu nepřišli na Svatý Hostýn. 
Mši svatou celebroval olomoucký arcibiskup 
Mons. Jan Graubner. Z významných hostů 
se pouti zúčastnila starostka Sdružení hasičů 
Čech, Moravy a Slezska Monika Němečková, 
hejtman Zlínského kraje Radim Holiš, slo-
venskou delegaci reprezentoval čestný prezi-

dent Dobrovoľnej požiarnej ochrany Ladislav 
Pethö. Množství hasičů i ostatních návštěvní-
ků potvrdilo silnou tradici této mezinárodní 
hasičské poutě. K velké účasti přispělo zajisté 
nezvykle krásné počasí. Akci pořadatelsky 
zajišťoval 9. okrsek Držková s podporou OSH 
Zlín, KSH Zlínského kraje a ústředí SH ČMS.
 Lubomír Marušák,
 kronikář SDH Držková

Zlínský kraj se ve dnech 7. až 15. května připojil k celonárodní akci 
Týden pro rodinu. „Podpořili jsme tuto iniciativu, protože upozor-
ňuje na nezastupitelnou hodnotu rodiny, která je základem pro život 
člověka a může být i velkým pokladem. Rodiny se ale také potýkají 
s řadou problémů, na jejichž zvládnutí nemusí stačit vlastními silami. 
Proto existuje široká nabídka sociálních služeb, které lidem pomáhají 
v různých náročných situacích. Smyslem kampaně je zvýšit povědomí 
veřejnosti o těchto službách, které kraj finančně podporuje, a předsta-
vit alespoň část z nich,“ řekla statutární náměstkyně hejtmana Hana 
Ančincová, zodpovědná za sociální oblast. Kraj tak prostřednictvím 
svého webu přiblížil Centrum poradenství pro rodinné a partnerské 
vztahy, Středisko rané péče EDUCO Zlín, společnost Auxilium pů-
sobící zejména na Vsetínsku, oddělení sociálně-právní ochrany, které 
spadá pod odbor sociálních věcí krajského úřadu, Dětské centrum 
Zlín, Kamaráda Nenudu a Family Point Zlín.  (hm)

Barcamp představí zajímavé příběhy 
podnikatelů
Na Fakultě managementu a ekonomiky zlínské Univerzity T. Bati 
se 4. června koná „Zlínský Barcamp – podnikání (nejen) pro mladé 
a kreativní“. Návštěvníci si poslechnou podnikatelský příběh Johnyho 
Machetteho, influencera, freelancera na volné noze a konzultanta star-
tupů v oblasti digitální komunikace. Své zkušenosti bude s ostatními 
sdílet Martin Bernátek, zakladatel Ovečkárny – nejrychleji rostoucího 
e-commerce projektu v kraji, Jiří Hlavenka, dlouholetý podnikatel 
v informačních technologiích a investor např. projektu KIWI.com, či 
Václav Muchna, zakladatel softwarové společnosti Y soft. Svůj raketový 
vzestup popíše i Václav Tomanec, který již ve 25 letech dobyl americké 
trhy v oblasti nástrojů pro online reklamu amerických a kanadských 
e-shopů. Spolupořadatelem akce je TIC Zlín. (hm)

Zlín hostil konferenci na téma blockchain
Na aktuální dění v oblasti kryptoměn a blockchainu byla zaměře-
na konference, která se pod názvem Block’22 uskutečnila ve Zlíně. 
Vystoupili na ní přední odborníci na tuto tématiku, například David 
Rakušan z Rockaway Blockchain Fund nebo David Stancel z Fumbi. 
Své si zde našli jak začátečníci, tak i ostřílení profesionálové z oboru, 
kteří si nové technologie mohli vlastnoručně osahat prostřednictvím 
workshopů. Konferenci uspořádala asociace CTIT za podpory Zlín-
ského kraje a Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně. Blockchain lze označit 
za podobnou revoluci, jakou byl příchod internetu. Na základě 
iniciativy Zlínského kraje, jmenovitě Tomáše Janči, se na zlínské uni-
verzitě podařilo v tomto akademickém roce otevřít a rozjet předmět 
věnovaný právě této technologii. (van)

O sebeobranu žáků je zájem
Jako novinku letos Zlínský kraj zavedl program Podpora sebeobrany 
žáků na základních školách, jehož smyslem je naučit děti správně rea-
govat na krizové situace. O dotace se přihlásilo 29 základních škol, mezi 
které kraj rozdělil částku 1 044 000 korun. Jak kurzy probíhají, zjišťovala 
na školách radní pro školství a kulturu Zuzana Fišerová, na jejíž návrh 
program vznikl. „Jsme prvním krajem, který tento projekt spustil 
a z dosavadních ohlasů je vidět, že tato myšlenka je vnímána školami 
i dětmi jako velmi užitečná a školy v ní chtějí pokračovat. V příštím 
roce bych byla ráda, kdybychom koncept rozšířili i na střední školy. Teď 
zjišťuji, jak školy kurzy realizují. Chceme nastavit životaschopný projekt 
i do dalších let tak, aby jej využilo co největší množství škol a dětí, které 
se naučí správně reagovat v krizových situacích,“ řekla radní Zuzana 
Fišerová.  (ač)

Kraj podpořil Týden pro rodinu
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Projekt Pomáháme onkologii je založen na jednoduchosti
Marek Šikula ze Zlína o sobě říká, že je člověk, který nezná slovo problém a neřeší věci, které nemůže ovlivnit. Deset let řídil 
prodejny v síti Albert, poté pracoval sedm let jako ředitel firmy. V 52 letech opustil manažerské pozice i stres, které s sebou 
nesou. Prošel si nemocí, která mu zcela změnila náhled na svět. Je ženatý, má dvě dospělé děti žijící v Anglii. Momentálně 
pracuje jako konzultant v oboru bezpečnosti potravin a hygieny. Jeho srdeční záležitostí je projekt Pomáháme onkologii, 
kterému se intenzivně věnuje už 6 let.

Jak projekt Pomáháme onkologii vlastně 
vznikl?
Začátek byl prozaický: Pracoval jsem v tiskařské 
firmě Jiří Křístek – OFSITO, kde jsme chtěli 
udělat něco prospěšného v rámci společenské 
odpovědnosti. Přemýšleli jsme, jakým směrem 
se orientovat, a rozhodli jsme se pro onkologii. 
Z mého pohledu je to stále tabuizovaná oblast, 
ovšem pouze do okamžiku, než se člověka nějak 
dotkne. Když se to stane, každý chce najednou 
rychlé řešení, ale neuvědomuje si, že třeba úplně 
zanedbal prevenci. Onkologické onemocnění se 
před lety týkalo každého 4. až 5. člověka, dnes, 
podle statistik, už je to každý 2. až 3. To je rea-
lita, se kterou se dennodenně potkáváme, a tak 
jsme chtěli napřít charitativní úsilí ke zvýšení 
komfortu pacientů Komplexního onkologic-
kého centra v KNTB a.s. ve Zlíně a také přispět 
k osvětě.

Proč je to téma stále tabuizované?
Lidé mají zakódováno, že rakovina je něco 
strašného, z čeho jde mráz po zádech, že je 
to konec. Přitom procento vyléčitelnosti, při 
včasném diagnostikování, je velmi vysoké, 
protože dnes skutečně existují možnosti 
úspěšné léčby. Ovšem opravdu hodně záleží na 
prevenci a včasném zachycení nemoci. Když se 
lidé dozvědí, že je čeká například chemoterapie, 
musí se psychicky vypořádat s tím, že jim na 
čas vypadají vlasy, což je pro někoho zdrcující. 
Jenže když si zlomíte nohu a špatně vám sroste, 
následky vám mohou znepříjemňovat život 
dalších mnoho let. Co je horší? Zkrátka chci, 
abychom byli otevřenější a uvědomovali si 
vysoké šance vyléčitelnosti. V České republice 
je obrovský výskyt rakoviny tlustého střeva, ale 
ruku na srdce, kdo se ochotně a zodpovědně 
zajímá o preventivní vyšetření? Sám jsem byl 3x 
na kolonoskopii a vůbec to není nic tak hrozné-
ho, nehledě na mnohem jednodušší metody.

Co se díky iniciativě Pomáháme onkologii už 
podařilo udělat?
Během šesti let jsme sehnali částku 2 650 000 
korun. Všechny získané peníze jsou po dohodě 
s lékaři a zdravotníky zlínského onkologické-
ho centra podle aktuální potřeby průběžně 
využívány pro zvýšení komfortu pacientů při 
jejich léčbě. Zakoupili jsme speciální polohova-
cí křesla do aplikačních místností, ultrazvukový 
systém používaný k šetrnému diagnostickému 
snímkování lidského těla, pořídilo se vyba-
vení čekárny, nábytek do aplikační místnosti. 
Také jsme koupili oxygenátory, které pacien-
tům s plicním onkologickým onemocněním 
pomáhají při dýchání, když třeba chtějí jít na 

procházku, a pořizují se stále další potřebné 
věci. To vše se samozřejmě mohlo stát jen díky 
skvělým partnerům, kteří v tom jedou s námi, 
za což jim patří obrovské díky. Naším velkým 
přáním je vtáhnout do projektu co nejvíc firem, 
podnikajících ve Zlínském kraji, ale nejen 
v něm, které by se chtěly podílet na vybudování 
špičkového zdravotnického centra. Projektu se 
samozřejmě může účastnit každý, třeba jen kou-
pí Náramků přátelství či drobným finančním 
darem.

Jak vlastně fungujete?
Důležité je, že nejsme ani nezisková společnost, 
ani nadační fond. To znamená, že projekt je 
stoprocentně beznákladový a všechny získané 
peníze jsou převedeny na konto Komplexní-
ho onkologického centra KNTB a.s. ve Zlíně. 
Všichni, kdo se kolem toho točíme, to děláme 
zadarmo a ve svém volném čase. A všechny 
peníze, které se podaří získat, do poslední 
koruny, jdou do projektu. Není v tom žádné 
čerpání nákladů, vše lze do detailu vyúčtovat. 
Jednou z největších akcí, které momentálně 
připravujeme, je festival Bundy Zelený, s nímž 
jsme začali už před pěti lety, ale covid nám ho 
narušil. Podporuje ho i Zlínský kraj.

Bundy Zelený se budou konat 22. až 23. čer-
vence na hřišti v Zádveřicích. Představte nám 
tento festival…
Celou programovou část, která je vždy velmi 
kvalitní, byť ekonomicky „ztrátová“, zajišťuje 
můj kamarád, který je milovníkem country 
a pořádání festivalu bylo jeho životním snem. 
Potom je ta druhá část – dobročinná, o kte-
rou se starám já. V letech před covidem se 
nám v Zádveřicích vždy podařilo vybrat na 
onkologii okolo čtvrt milionu korun. Děláme 
tombolu, v níž každý los vyhrává, díky tomu, že 
seženeme spoustu drobných i hodnotných cen. 
V tom mi vydatně pomáhají kamarádi ze všech 
koutů České republiky. Dalším zdrojem příjmů 
je catering, kdy stejní nadšenci zadarmo vaří 
i čepují a výtěžek z prodeje jídla i pití jde na účet 
onkologického centra. A potom je zde možnost 
partnerských darů, kdy lze v rámci festivalu 
přispět finančně. Letos nám zahrají Nezmaři, 
Fešáci, Kamelot, Taxmeni, Jitka Vrbová, Poutní-
ci i další legendy country muziky.

Je těžké zaujmout právě pro váš projekt v šíři 
a v konkurenci mnoha dalších dobročinných 
aktivit?
Ano, konkurence tady bezesporu existuje. 
Charita je naprosto emotivní a nevyzpytatelná 
záležitost, ale na prvním místě je vždy osobní 
vztah a důvěra. Proto děláme věci, které jsou 
pro lidi jasné a srozumitelné. Honosíme se tím, 
že náš projekt je transparentní, a chráníme si 
logo, aby nebylo zneužito.

 Autor: Helena Mráčková

Více na www.pomahejteonkologii.cz
nebo na www.facebook.com/podporujeme
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   Tajenka prozradí, co může vyhrát ten, kdo nám vyluštěnou křížovku se svou adresou a telefonickým kon-
taktem doručí do 10. června na adresu: Oddělení komunikace a vnějších vztahů, Krajský úřad, tř. T. Bati 21, Zlín, 761 90, na obálku pište 
KŘÍŽOVKA; nebo e-mailem na: Magazin21@kr-zlinsky.cz. Tajenka v minulém čísle zněla: Balíček pro domácí pohodu. Odměnu vyhráli: 
Tomáš Strbačka ze Vsetína, Ivona Kročilová z Chvalčova a Irena Marcinová z Nového Hrozenkova. Gratulujeme!

UNIKÁTNÍ FOTBALOVÉ UTKÁNÍ ČESKÝCH A SLOVENSKÝCH LIGOVÝCH KANONÝRŮ A LEGEND

Sobota 18. 6. 2022, 13:30 hod.
Stadion SK Hanácká Slavia Kroměříž

Vstupenky 
najdete 

po načtení 
QR kódu.

LUŠTĚTE A VYHRAJTE

Kroměříž se na chvíli stane hlavním městem fotbalu

Do Kroměříže přijede plejáda slavných 
českých i slovenských fotbalistů různých ge-
nerací, aby vzdali hold kroměřížskému rodá-
kovi Jožkovi Silnému a aby zde také oslavili 
50. výročí založení Klubu ligových kanonýrů 
týdeníku GÓL. Setkání nazvané Kanonýři 
v Kroměříži se uskuteční v sobotu 18. června 
od 13:30 hodin na stadionu v Obvodové uli-

ci, který od tohoto okamžiku ponese jméno 
právě slavného kanonýra a kroměřížského 
patriota Jožky Silného.
„Jožka Silný si takové ocenění zaslouží, 
protože patří do nejužší špičky osobností 
československého fotbalu, a přitom se na 
něho trochu zapomínalo. Získal stříbrnou 
medaili z mistrovství světa 1934, v repre-
zentaci odehrál 50 utkání a vstřelil 28 gólů, 
slavil tituly se Spartou i Slavií, držel nad 
hlavou kdysi slavný Středoevropský pohár 
a jako první ze všech ligových fotbalistů do-
sáhl mety sto ligových branek,“ poznamenal 
starosta Kroměříže Jaroslav Němec.
Právě ve znamení ligových gólů se fotbalové 
odpoledne ponese. Klub ligových kanonýrů 
týdeníku GÓL slaví zmíněné 50. výročí zalo-
žení a jubileum oslaví v Kroměříži utkáním 
českých a slovenských střelců patřících do 
zmíněného klubu výjimečných. Chybět 

nebudou taková jména, jako jsou David 
Lafata, Jan Koller, Zdeněk Nehoda, Radek 
Drulák a Antonín Panenka. Pozvání přijali 
téměř všichni z více než tří desítek žijících 
kanonýrů.
Na setkání legend navíc přijedou i členové 
slavných týmů minulosti od mistrovství 
světa v Chile 1962, přes evropský šampionát 
v Bělehradě 1976 až po EURO 1996 v Anglii. 
Předzápas utkání českých a slovenských 
legend obstarají bývalí hráči Hanácké Slavie 
Kroměříž a Bohemians Praha, tedy klubů, za 
které Jožka Silný také hrával.
Pro diváky bude přichystána autogramiáda 
fotbalových hvězd a také tombola s padesát-
kou atraktivních cen, mezi kterými nebudou 
chybět originální fotbalové dresy s podpisy 
hráčů. Vstupenky jsou již v předprodeji v síti 
Ticketportal.
 Autor: Jan Vondrášek
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Kultura 21

FILHARMONIE POD ŠIRÝM NEBEM 
3. června, Zlín

V pátek 3. června se od 20 hodin na platfor-
mě 14|15 BAŤOVA INSTITUTU uskuteční 
charitativní koncert Filharmonie Bohuslava 
Martinů, jehož výtěžek podpoří sociální 
služby Dotek Vizovice z.ú. a Letokruhy 
Vsetín o.p.s. Koncert se koná pod záštitou 
představitelů Zlínského kraje. V případě 
nepřízně počasí bude akce přesunuta do 
Kongresového centra Zlín.

► www.filharmonie-zlin.cz

3R V GALERII
červen, Muzeum Kroměřížska

Kroměřížskou Galerii v podloubí zaplnila 
díla bratří Růžičkových – Štěpána, Aleše 
a Mikoláše. Výstava 3R tak spojila svět 
sochařství, malby a hudby. Všichni tři souro-
zenci, kteří tvoří v Praze, patří k nepřehléd-
nutelným osobnostem současného umění 
a v Kroměříži ukážou díla, která vznikla 
v posledních několika letech a ještě nebyla 
nikde k vidění.

► www.muzeum-km.cz

SLAVNOSTI SLUNOVRATU
24. června, Hvězdárna Vsetín

V pátek 24. června si od 18 hodin až téměř 
do půlnoci můžete užít Slavnosti slunovratu, 
které pořádá Hvězdárna Vsetín. Ta nabízí 
také exkurze a pozorování Slunce, večerní 
astronomická pozorování i výstavu meteo-
ritů.

► www.muzeumvalassko.cz

NOC KOSTELŮ 
10. června, Zlínský kraj

14. ročník Noci kostelů ve Zlínském kraji 
letos otevře více než 50 běžně nepřístupných 
kostelů, kaplí, sborů a modliteben. Jednotli-
vé objekty nabídnou pestrý program a sou-
částí akce bude i soutěž o zážitkové ceny.

► www.nockostelu.cz

NOC S METODĚJEM 
17. června, Uherské Hradiště

Slovácké muzeum a Klub kultury v Uher-
ském Hradišti zvou na Noc s Metodějem, 
která vypukne v 16.30 hod. v areálu na 
Výšině sv. Metoděje. Atmosféru doby Velké 
Moravy navodí stylově připravený program, 
který zahájí historické odpoledne. Na něj 
navážou koncerty kapel Sory, Petr Bende 
Trio a akuStyk.

►www.slovackemuzeum.cz

ZLÍN ŽIJE 
24.–26. června

Velkolepý třídenní festival v centru Zlína 
nabídne Tata Bojs, provazochodce, vizuální 
show a přes 500 účinkujících. Největší scéna 
vyroste na náměstí Práce, kde vystoupí 
Filharmonie Bohuslava Martinů, Felix 
Slováček, Melody Makers a další. Živo bude 
i v parku Komenského, kde si na své přijdou 
příznivci všech hudebních žánrů.

► www.kulturazlin.cz

AŽ PŘILETÍ ČÁP 
Zámek Lešná u Valašského Meziříčí

Do konce října můžete navštívit výstavu 
Až přiletí čáp s unikátními exponáty z let 
1880–1980, na kterých jde krásně vidět, jak 
se měnila kočárková móda. Zámek Lešná 
bude hostit také Lovecké slavnosti, které se 
uskuteční v pátek 11. června.

► www.muzeumvalassko.cz

ONDRÁŠOVA VALAŠKA 
10.–12. června, Rožnov pod Radhoštěm

Ve Valašském muzeu v přírodě se uskuteční 
IV. ročník přehlídky uměleckých a folklor-
ních souborů, nad kterým převzal záštitu 
hejtman Zlínského kraje Radim Holiš. Těšit 
se můžete i na Vojenský umělecký soubor 
Ondráš a taneční zábavu.

► www.nmvp.cz/roznov

BLÍZKO NEBE 
11. června, Zlín

Na střešní terase 14|15 BAŤOVA INSTITU-
TU si můžete v sobotu 11. června od  
18 hod. užít koncert zlínské kapely Jasno, 
který bude doplněn komentovaným výhle-
dem na zlínskou architekturu.

►  www.14-15.cz
 Autor: Adéla Čuříková

Pozvánky z regionu
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Obrazem21

Pro návštěvníky Baťova mrakodrapu ve Zlíně je opět otevřena kavárna na 
terase v 16. etáži, odkud je i díky instalovaným dalekohledům nádherný 
výhled na krajské město a okolí. Jednadvacítka je tak nejen sídlem krajské 
samosprávy, ale i místem k posezení.

Kraj navštívila delegace Tchaj-wanu, kterou vedl Liang-Ruey Ke 
v doprovodu senátora Tomáše Goláně. S hejtmanem Radimem Holišem, 
náměstkem Lubomírem Traubem a dalšími představiteli kraje jednali 
o spolupráci v cestovním ruchu a v rozvoji moderních technologií.

V Luhačovicích byly slavnostně otevřeny prameny. Tradiční akci doprovodil kulturní program s průvodem v dobových kostýmech. Foto: Milan Mikšík

Areál otrokovické Barumky hostil historicky první ročník Mistrovství ČR řidičů zdravotnických záchranných služeb, kdy se 28 řidičů z celé země utkalo ve 
4 disciplínách: automobilový slalom, jízda zručnosti, přezouvání kola u vozu a test znalosti dopravních předpisů. Soutěž zorganizovala ZZS ZK s partnery.  
 Foto: Archiv pořadatele


